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The Dubai Maritime City Authority at the Ports, Customs and Free Zone Corporation has endorsed its 
continued efforts in implementing a number of initiatives aimed at facilitating operations for yachts and 
local marinas, with the aim of enhancing Dubai's position as a marine leisure hub.

Sheikh Saeed bin Ahmed bin Khalifa Al Maktoum, Executive Director of the Dubai Maritime City Authority 
(DMCA), said that the Authority is keen to adopt ambitious visions that contribute to raise Dubai’s ranking 
among the world’s leading maritime destination by providing an integrated portfolio of services, legislation 
and regulations.

Sheikh Saeed said that the initiatives recently launched by the DMCA are aiming to promote Dubai as 
a winter touristic destination during the next season, by providing a number of services and facilities for 
visiting foreign yachts, including exempting them from value-added tax (VAT), as well as exempting these 
yachts when shipped from the value of customs duties, currently set at 5%. In addition to allowing visiting 
foreign yachts to anchor for a period of six months free of charge, while DMCA is providing a short-term 
berthing service for all local and visiting boats and yachts within the territorial waters of the Emirate of 
Dubai.

Sheikh Saeed added: "The Dubai Maritime City Authority has implemented a number of other initiatives, 
above all is the availability of a self-inspection system for marine craft up to 12m in length when renewing 
the licence, in addition to leading a process to enhance the standards of existing and upcoming marinas, 
standardise best management practices and introduse a rating system for marinas in Dubai, in order to 
elevate their performance and competitivness”.

The Executive Director of DMCA referred to the “Get Your License in Minutes” initiative launched by the 
Authority, which allows maritime companies to obtain all necessary permits as quickly as possible. This 
is based on the electronic transformation and automation of the marine licensing service. The Authority 
has also succeeded in reducing customer visits to the service centre to obtain marine craft licensing and 
driving licences by 100%, as well as facilitating and accelerating procedures through electronic linking with 
the UAE pass.

Sheikh Saeed said: “During the current year, the Dubai Maritime City Authority is working on removing 
barriers to boat ownership and streamlining rules and regulations while maintaining high levels of 
operational safety and environmental protection, in addition to adhering to the integrated management 
system adopted by Ports, Customs and Free Zone Corporation which is designed to regulate, monitor, 
secure, develop and support sustainable infrastructure planning and developments especially for 
the maritime and logistics sectors, by providing various services for licensing, compliance certification 
consultation and permits among others that will further facilitate investment in the maritime sector and 
proper implementation of international and local regulations in the  Emirate of Dubai”.

“Determination, strategy and vision for the future are our real resources in the quest for 
excellence and success”

"العزم، والاستراتيجية، والرؤية للمستقبل هي مواردنا الحقيقية في السعي لتحقيق التميز والنجاح"

أكــدت ســلطة مدينــة دبــي الملاحيــة بمؤسســة الموانــئ والجمــارك والمنطقــة الحــرة مواصلــة جهودهــا فــي تنفيــذ 
عــدد مــن المبــادرات لتســهيل الإجــراءات والعمليــات لليخــوت والمراســي المحليــة بهــدف تعزيــز مكانــة دبــي كمركــز 

للترفيــه البحــري.

وأوضــح الشــيخ ســعيد بــن أحمــد بــن خليفــة آل مكتــوم، المديــر التنفيــذي لســلطة مدينــة دبــي الملاحيــة، أن الســلطة 
حريصــة علــى تبنــي رؤى طموحــة تســهم فــي رفــع تصنيــف دبــي بيــن الوجهــات البحريــة الرائــدة فــي العالــم مــن خــال 

توفيــر مجموعــة متكاملــة مــن الخدمــات والتشــريعات واللوائــح.

ــة  ــز دبــي كوجهــة بحري ــي أطلقتهــا الســلطة مؤخــراً تصــب فــي مصلحــة تعزي ــادرات الت وقــال الشــيخ ســعيد إن المب
شــتوية ســياحية خــال الموســم القــادم، وذلــك عبــر توفيــر عــدد مــن الخدمــات والتســهيلات لصالــح اليخــوت الأجنبيــة 
الزائــرة، ومنهــا الإعفــاء الضريبــي مــن ضريبــة القيمــة المضافــة، والإعفــاء مــن الرســوم الجمركيــة، التــي تبلــغ حاليــاً %5، 
فــي حــال تــم شــحن اليخــوت إلــى دبــي، بالإضافة إلــى إتاحة الرســو لليخــوت الأجنبيــة الزائــرة لمدة 6 أشــهر بــدون مقابل، 

وتوفيــر خدمــة الرســو قصيــر الأجــل لجميــع القــوارب واليخــوت المحليــة والزائــرة داخــل الميــاه الإقليميــة لإمــارة دبــي.

واســتطرد الشــيخ ســعيد: "طبقــت ســلطة مدينــة دبــي الملاحيــة عــدداً مــن المبــادرات الأخــرى، وعلــى رأســها نظــام 
ــراً عنــد تجديــد الرخصــة، بالإضافــة إلــى تولــي  الفحــص الذاتــي لوســائل النزهــة البحريــة التــي يصــل طولهــا حتــى 12 مت
الســلطة لعمليــة تطويــر معاييــر المراســي الحاليــة والمســتقبلية، وتوحيــد أفضــل الممارســات الإداريــة، عــاوةً علــى 

تطبيــق نظــام تصنيــف للمراســي فــي دبــي مــن أجــل رفــع مســتوى أدائهــا وقدرتهــا التنافســية".

وأشــار المديــر التنفيــذي للســلطة إلــى مبــادرة "رخصتــك فــي دقائــق" التــي أطلقتهــا الســلطة والتــي تســمح للشــركات 
البحريــة بالحصــول علــى جميــع التصاريــح اللازمــة فــي أســرع وقــت ممكــن، بالاعتمــاد علــى تقنيــة التحــول الإلكترونــي 
ــز  ــن لمرك ــارات المتعاملي ــدل زي ــص مع ــي تقلي ــي ف ــكل إيجاب ــت بش ــي انعكس ــري والت ــص البح ــة الترخي ــة خدم وأتمت
الخدمــة للحصــول علــى ترخيــص الوســيلة البحريــة ورخــص القيــادة بنســبة 100%، منوهــاً إلــى تســهيل وتســريع 

الإجــراءات مــن خــال عمليــة الربــط الــذكي ببطاقــة الهويــة الرقميــة.

ــول  ــي تح ــز الت ــة الحواج ــى إزال ــة عل ــي الملاحي ــة دب ــلطة مدين ــل س ــاري، تعم ــام الج ــال الع ــعيد: "خ ــيخ س ــال الش وق
دون ملكيــة القــوارب وتبســيط القواعــد واللوائــح مــع الحفــاظ علــى مســتويات عاليــة مــن الســامة التشــغيلية 
ــة  ــارك والمنطق ــئ والجم ــة الموان ــاه مؤسس ــذي تتبن ــل ال ــام الإدارة المتكام ــزام بنظ ــب الالت ــى جان ــة، إل ــة البيئ وحماي
الحــرة تــم تصميمــه لتنظيــم ومراقبــة وتأميــن وتطويــر ودعــم تخطيــط البنيــة التحتيــة المســتدامة وتطوراتهــا خاصــة 
فــي القطاعــات البحريــة واللوجســتية، والــذي يســاهم فــي تســهيل الاســتثمار فــي القطــاع البحــري والتنفيــذ الســليم 

ــي". ــارة دب ــي إم ــة ف ــة والمحلي ــح الدولي للوائ

His Highness Sheikh Mohammed bin Rashid Al Maktoum 
Vice President and Prime Minister of the UAE and Ruler of Dubai

صاحب السمو الشيخ محمد بن راشد آل مكتوم 
نائب رئيس الدولة رئيس مجلس الوزراء حاكم دبي رعاه الله

Saeed Al Maktoum: Dubai Maritime City 
Authority strengthens Dubai's Position as a 

Marine Leisure Hub

سعيد آل مكتـــــــــوم: سلطــــــة مدينــــــة دبــــــــــي 
الملاحيــــة تعـــزز مكــانـــــة دبــــــــي كمـــركـــز 

للتــــرفيــــه البحـــري
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“Nurture your mind 
with great thoughts. To 
believe in the heroic 
makes heroes”.

Benjamin Disraeli

"غذِّ ذهنك بالأفكار 
العظيمة، لأن الإيمان 

بالبطولة يخلق الأبطال".

بينجامين دزرائيلي

كــم كتــاب قــرأت هــذه الســنة؟ كــم هــو المبلــغ الــذي تخصصــه لاقتنــاء الكتــب لــك ولأســرتك؟  أخشــى ألا 
تفصــح عــن الأرقــام خجــاً منهــا.  

الكتــاب هــو ذلــك الصديــق الــذي يســتجيب لدعوتــك ليــاً ونهــاراً دون أن يتحجــج أو يعتــذر عــن الحضــور. هــو 
الــذي يقبــل مجالســتك أينمــا تختــار ومتــى تقــرر. هــو مــن يهمــس لــك بأســراره ويناقــش أفــكارك بهــدوء 
ليرتقــي بــك بصمــت. الكتــاب هــو فعــاً خيــر جليــس تختــاره، لــن يخذلــك ولــن يغــدر بــك، قــد تختلــف معــه 
فــي رأي أو موقــف أو قناعــة لكــن تأكــد أنــه لــن يســخر منــك، ســيقارع أفــكارك بأفــكاره ويتــرك لــك حريــة 

اســتخلاص قناعاتــك.

 الكتــاب أنبــل صديــق يمكــن أن تصادفــه فــي حياتــك، بيــن طياتــه فســحة تجالــس فيهــا عظمــاء لــم تحلــم 
بلقائهــم يومــاً، قــد تبعــدك عنهــم مســافات مــن الزمــان والمــكان ربمــا تصــل الــى قــرون وقــارّات. حيــن 
ــل،  ــك... تخيّ ــي بيت ــتضيفه ف ــث وتس ــم والبح ــي العل ــراً ف ــى عم ــخصاً أفن ــار ش ــا تخت ــت حرفي ــا فأن ــي كتاب تقتن
ــا،  ــا ومنهــم مــن يــزال بينن فــي مكتبتــك يلتقــي العديــد مــن هــؤلاء العظمــاء منهــم مــن رحــل عــن عالمن

ــة الخلــود فــي عقــر بيتــك.  جميعهــم يلتقــون فــي مكتبتــك وكأنهــا قبّ

وســط زمــرة القنــوات وحشــود الجيــوش المجيّشــة مــن وســائل التواصــل الاجتماعــي، قــد يتــمّ التضييــق 
علــى مكانــة الكتــاب لكــن لــن يتــمّ إلغــاؤه، قــد يُهمّــش أو يُهمــل لفتــرة لكــن لــن نســتطيع تجاهــل دوره 
فــي حيــاة الإنســانية، فهــو مــن علّــم البشــرية البحــث والمعرفــة وأوصــل خيــوط الحضــارات مــع بعضهــا.

هنيئــاً لــكُلّ مــن لا زال يحمــل كتابــاً ويتمسّــك بــه وســط مشــاغل الحيــاة وزحــف التطبيقــات الإلكترونيــة، 
وطوبــى لــكل مــن اختــار طوعــاً أن يكــون فــي حضــرة كتــاب ليغــرف مــا اســتطاع مــن حــوض المعرفــة. 

رجــــــاء مـــــــلاح
مهندس أول - التخطيط

In the Presence of the Book
 في حضرة الكتاب

Flashes ومضــــــــــــات

Excellency الـــــتميـــــــــــــــــــــز

Activities and Participations  الأنشطــــة والمشاركات

Strategy & Communication Department announces 
the beginning process of measuring strategic and 

operational performance for the third quarter

إدارة الاستراتيجية والاتصال تعلن عن بدء عملية قياس الأداء 
الاستراتيجي والتشغيلي للربع الثالث

How many books have you read this year? How much do you allocate to the acquisition of 
books for you and your family?  I am afraid you will not reveal the numbers out of shame.  

A book is that friend who responds to your call day and night without arguing or apologizing 
for attending. The one accepts your meetings wherever you choose and when you decide. He 
is the one who whispers his secrets to you and calmly discusses your thoughts to elevate you 
silently. 

The book is indeed the best sitter you choose, it will not deceive you and will not betray you, you 
may disagree with him in opinion, attitude or conviction but be sure that he will not make fun of 
you; he will fight your thoughts with his ideas and leave you free to draw your convictions.

The book is the noblest friend you can come across in your life. Within its pages, there is a 
space in which you sit with prodigious persons that you have never dreamed of meeting, 
which may keep you away from them for distances of time and space that may reach centuries 
and centuries. When you buy a book, you literally choose someone who has spent a lifetime 
in science and research and hosts him in your home... Imagine, in your library, many of these 
greats people meet, some of whom have left our world and some of whom are still alive. They all 
meet in your library like a dome of eternity in the middle of your home. 

Amid the media channnels and the ccrowds of social media platforms, the status of the book 
may be restricted but will never be canceled. We might marginalize or neglect it for a while but 
we cannot ignore his role in the life of humanity. The book is the one who gain the humanity 
lessons of  science, research and knowledge, and linked the threads of civilizations together. 

Congrats to all those who still carry a book and cling to it amid the preoccupations of life and 
the creep of electronic applications. Greeting to all those who voluntarily chose to be in the 
presence of a book to scoop up as much of the basin of knowledge as they could.

Raja Malah
Senior Planning Engineer

ــاس الأداء  ــة قي ــدء عملي ــن ب ــال ع ــتراتيجية والاتص ــإدارة الاس ــي ب ــز المؤسس ــتراتيجية والتمي ــم الاس ــن قس أعل
الموانــئ  لمؤسســة  المعتمــدة  المؤشــرات  وفــق   2022 عــام  مــن  الثالــث  للربــع  والتشــغيلي  الاســتراتيجي 

والجمــارك والمنطقــة الحــرة والوحــدات التنظيميــة التابعــة لهــا، وذلــك وفــق الخطــوات التاليــة:

	1 قســم . بيــن  بالتنســيق   2022 أكتوبــر  شــهر  مــن  الأول  الأســبوع  فــي  البيانــات  اســتقبال  فتــرة  فتــح 
الاســتراتيجية والتميــز المؤسســي والإدارات المعنيــة وفــق التاريــخ الرســمي المعتمــد، والــذي ســيتم 

الإعــان عنــه فــي وقــت لاحــق.

	2 عقــد جلســات تدقيــق علــى المؤشــرات مــع جميــع الإدارات المعنيــة، حيــث يتــم خلالهــا عــرض الأدلــة .
المســاندة فقــط وتوضيــح النتيجــة المســتلمة بعــد إغــاق فتــرة تلقــي البيانــات.

	3 عقــد جلســات مــع كل مديــر تنفيــذي بحضــور إدارة الاســتراتيجية والاتصــال، ومــدراء الإدارات المعنيــة .
لعــرض نتائــج المؤشــرات الخاصــة بهــم والحصــول علــى الاعتمــاد النهائــي.

	4 ــع . ــة للرب ــدات التنظيمي ــع الوح ــج جمي ــص لنتائ ــرض الملخ ــر الع ــال بتحضي ــتراتيجية والاتص ــوم إدارة الاس تق
ــن. ــل المــدراء التنفيذيي ــن قب ــع م ــع الراب ــي الرب ــس الإدارة ف ــاع مجل ــه فــي اجتم ــم عرض الثالــث ليت

The Strategy & Business Excellence Section of the Strategy and Communication Department 
announced the beginning process of measuring strategic and operational performance for the 
third quarter of 2022 according to the indicators approved by the Ports, Customs and Free Zone 
Corporation and its Business Units, by following the next steps:

1.	 The data reception period will be opened in the first week of October in coordination between 
the Strategy & Business Excellence Section and the concerned departments according to the 
approved official date, which will be announced at a later time.

2.	 Conduct audit sessions with all concerned departments on the indicators, in which only 
supporting evidence is presented and the result submitted after the closing of the data-
receiving period is clarified.

3.	 Conduct sessions with each executive director in the presence of the Strategy and 
Communication Department, and the directors of the concerned departments to present the 
results of their indicators and obtain final approval.

4.	 The Strategy and Communication Department prepares the summary presentation of the 
results of all Business Units for the third quarter to be presented at the Board of Directors 
meeting in the fourth quarter by the executive directors.
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محمد السميطي: التميز يكمن في قدرة الفرد على تسخير الإمكانيات 
المتوفرة لتحقيق الأهداف والطموحات

Mohammed Al Sumaiti: Excellence is based on the individual's ability 
to exploit the available capabilities to achieve goals and ambitions

تمتــد خبرتــه لـــ 26 عامــاً بدأهــا كقائــد فريــق وتــدرج فــي وظيفتــه حتــى حظــي بمنصــب مديــر الأمــن... يســاهم 
فــي تطبيــق المنظومــة الأمنيــة وفــق المدونــة الدوليــة لأمــن الســفن والموانــئ )ISPS(.. يؤمــن أن تحقيــق 
النجــاح يعتبــر رحلــة مســتمرة لا تتوقّــف ننتقــل فيهــا مــن مرحلــة إلــى أخــرى.. ويدعــو الموظفيــن بالعمــل 

علــى تطويــر وتحســين قدراتهــم ومهاراتهــم بشــكل مســتمر وعــدم الخــوف مــن الفشــل.
His experience extends to 26 years, starting as a team leader and progressing in his job until 
he got the position of Security Manager... He contributes to the implementation of the security 
system in accordance with the International Ship and Port Facility Security Code (ISPS)… He 
believes that achieving success is a continuous and non-stop journey in which we move from 
one stage to another...He calls on employees to work on developing and improving their abilities 
and skills continuously and not to be afraid of failure.

“

„
البطاقة الشخصية ونبذة مختصرة عن السيرة الذاتية:

الاسم الثلاثي: محمد أحمد السميطي
المسمى الوظيفي: مدير الأمن 

الخبرة العملية: 26 سنة

حدثنا عن تاريخ انضمامك إلى مؤسسة الموانئ والجمارك والمنطقة الحرة.

بــدأت العمــل فــي مؤسســة الموانــئ والجمــارك والمنطقــة الحــرة فــي يوليــو 1996 بوظيفــة قائــد فريــق حيــث 
كنــت مســؤولًا عــن متابعــة العمــل الأمنــي اليومــي فــي مينــاء راشــد والإشــراف علــى البوابــات وحــراس الأمــن، 
ــى  ــعى إل ــدأت أس ــن ب ــك الحي ــذ ذل ــة. ومن ــات المعني ــة الجه ــع ومخاطب ــف الوقائ ــي مختل ــد ف ــى التواج ــة إل إضاف
فهــم جميــع الأمــور الأمنيــة وتحمــل مســؤوليات أكبــر فــي العمــل وتمــت ترقيتــي تدريجيــاً وصــولًا إلــى منصــب 

مديــر الأمــن.

ماذا أضافت لك PCFC؟

ــن  ــل م ــال التنق ــن خ ــك م ــرة وذل ــاب الخب ــي واكتس ــور الذات ــعاً للتط ــاً واس ــي طريق ــة أمام ــت المؤسس فتح
ــي  ــاعدة زملائ ــتطعت بمس ــث اس ــدة، حي ــارات جدي ــبني مه ــا أكس ــل مم ــؤوليات العم ــوع مس ــر وتن ــع لآخ موق
ومــدراء الإدارة أن أثبــت قدراتــي وأضاعــف مجهــودي العملــي ســعياً نحــو الأفضــل دائمــاً. المؤسســة أضافــت 
لــي خبــرة كبيــرة فــي مجــال العلاقــات مــع المتعامليــن والجهــات المعنيــة، وأعطتنــي الدعــم والفرصــة للتطــور 

ــب. ــق صع ــا كان الطري ــز مهم ــو التمي ــاً نح ــعي دوم ــة والس ــب المنافس وح

ما هو الإنجاز المشرف الذي تفخر وتعتز به؟

لإدارة الأمــن العديــد مــن الإنجــازات التــي تشــرفت بمشــاركتي بهــا مــع زملائــي ومــن أهمهــا تطبيــق المنظومــة 
الأمنيــة وفقــاً للقوانيــن المحليــة والعالميــة والمســاهمة فــي تطبيــق المدونــة الدوليــة لأمــن الســفن والموانــئ 
)ISPS( فــي جميــع مناطــق الاختصــاص بالتنســيق مــع الجهــات والســلطات المعنيــة. كمــا أننــي أفتخــر بالثقــة 
ــعادة  ــارة س ــة لزي ــة القادم ــخصيات المهم ــمية والش ــود الرس ــة الوف ــي لمرافق ــا ب ــا الإدارة العلي ــي وضعته الت
ســلطان أحمــد بــن ســليّم رئيــس المؤسســة، أو للقيــام بجولــة فــي الموانــئ، وهــذا بحــد ذاتــه إنجــازاً مهمــاً 

ومشــرفاً أعتــز بــه.

ما هو التحدي الأكبر الذي تواجهه، وكيف تخطيت هذا التحدي؟

التحديــات موجــودة فــي حياتنــا تقريبــاً بشــكل يومــي ودائمــاً أقــول بــأن أكبــر تحــدي يواجــه الإنســان هــو تحــدّي 
نفســه ســواء علــى الصعيــد الشــخصي أو العملــي، لــذا أحــاول تبســيط الأمــور لــي أجــد الحلــول المناســبة 

ــؤوليات. ــل المس ــى تحم ــدرة عل ــع الق ــرة، م ــدٍ ومثاب ــدف بج ــول لله ــي والوص للتخط

ــة  ــي بيئ ــودة ف ــزات الموج ــم الممي ــي أه ــا ه ــك، م ــق وظيفت ــى عات ــع عل ــي تق ــؤوليات الت ــوء المس ــي ض ف
العمــل بــالإدارة؟

منــذ تعيينــي فــي إدارة الأمــن وجــدت الدعــم مــن فريــق العمــل ككل وهــذا مــا ســاعدني للوصــول إلــى مــا أنــا عليه 
اليــوم لأن البيئــة الداعمــة للموظــف تســاعده علــى الاســتمرار والعطــاء دون توقف.

صف لنا يوماً عادياً من أيام العمل لديك.

ــة  ــام بجول ــتجدات، والقي ــة المس ــل ومتابع ــق العم ــع فري ــاع م ــي والاجتم ــد الإلكترون ــى البري ــرد عل ــي بال ــدأ يوم أب
ــور  ــن الأم ــا م ــة وغيره ــات المعني ــة الجه ــات ومخاطب ــد المرافق ــب مواعي ــى ترتي ــة إل ــاء، إضاف ــي المين ــة ف أمني

ــة. الأمني

قــال صاحــب الســمو الشــيخ محمــد بــن راشــد آل مكتــوم، رعــاه الله: "فــي ســباق التميــز ليــس هنــاك خــط 
للنهايــة"... بمــاذا توصــي الموظفيــن بالمؤسســة مــن خــال هــذه المقولــة؟

مــن منــا لا يريــد أن يتميــز؟ إلّّا أنــه مــن المهــم أن نــدرك أن التميــز رغبــة تنمــو وتتطــور باســتمرار ولا تحتــاج إلــى 
قــدرات خارقــة، فالتميــز يكمــن فــي قــدرة الفــرد علــى تســخير الإمكانيــات المتوفــرة لديــه وفــي محيطــه للتألــق 
فــي تحقيــق طموحاتــه وأهدافــه. وأنــا أوصــي الموظفيــن بالعمــل علــى تطويــر قدراتهــم وتحســين مهاراتهــم 
بشــكل مســتمر وعــدم الخــوف مــن الفشــل فمنــه ننطلــق مجــدداً نحــو النجــاح، ولنكــن علــى يقيــن بأنــه لا مــكان 

للتميــز عنــد الــذي لا يعمــل بأقصــى طاقاتــه ولا يســعى لمواكبــة التطــور وتعزيــز مهاراتــه.

ما هو تعريف النجاح برأيك؟

تعريــف النجــاح لا يأتــي علــى شــيء محــدد بالــذات، أن تــدرك غايتــك يعــد نجاحــاً، أن تحقــق أهدافــك يعــد نجاحــاً، أن 
تتغلــب علــى الصعــاب فــي حياتــك يعــد نجاحــاً. الجميــع يتمنــى ويســعى أن يكــون ناجحــاً فــي حياتــه ســواء العمليــة 
أو الشــخصية وهنــاك عــدة عوامــل تســاعد علــى تحقيــق النجــاح والــذي يُعــد رحلــة مســتمرة لا تتوقّــف ننتقــل 
فيهــا مــن مرحلــة إلــى أخــرى، نواجــه أحيانــاً الفشــل والعثــرات ولكــن بــالإرادة القويــة والعــزم نتغلــب عليهــا مــن 

أجــل تحقيــق النجــاح.

ما هي الهوايات التي تحب ممارستها؟

كرة القدم، القراءة، السفر.

ما هي الحكمة أو المقولة التي تؤمن بها؟

ــا أن  ــام وعلمناه ــا الأي ــاه الله: "علمتن ــوم، رع ــد آل مكت ــن راش ــد ب ــيخ محم ــمو الش ــب الس ــه صاح ــا قال ــي م أعجبن
المســتحيل وجهــة نظــر، وأنــه لا يوجــد حــدود للتميــز فــي الســباق نحــو الريــادة، كمــا علمتنــا وعلمناهــا أن الرؤيــة 

الواضحــة والعزيمــة القويــة والرجــال المخلصيــن يســتطيعون تحويــل الحلــم إلــى حقيقــة".

.PCFC كلمة أخيرة لموظفي وموظفات

أتمنى الخير والتوفيق للجميع ولنتذكر دائماً أن العزيمة القوية والمثابرة تقودنا إلى النجاح.
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ID Card & Brief Biography: 

Full Name: Mohammed Ahmad Al Sumaiti
Job Title: Security Manager 
Career Experience: 26 years

Tell us the story behind joining the Ports, Customs and Free Zone Corporation (PCFC).

I started working in the Ports, Customs and Free Zone Corporation on July 1996 as a team leader, 
where I was responsible for following up on the daily security work at Port Rashid, supervising 
the gates and security guards, being present at various events, and addressing the concerned 
authorities. Since then, I have been seeking to understand all security matters and assume greater 
responsibilities at work, and have been gradually promoted to the position of Security Manager.

What did PCFC add to you or what did you learn from it?

It opened a wide path for me to self-development and gain experience by moving from one location 
to another and diversifying work responsibilities, which gave me new skills. With the help of my 
colleagues and managers, I was able to prove my abilities and double my practical effort in pursuit of 
always being better. The Corporation added to me a great deal of experience in the field of relations 
with customers and stakeholders, and gave me support and the opportunity to develop, love 
competition, and always strive for excellence, no matter how difficult the path may be.

What is the most honorable achievement you are proud of?

The Security Department has many achievements that I had the honor to contribute along with my 
colleagues, the most important of which is the application of the security system according to the 
local and international laws and the contribution to the implementation of the International Ship 
and Port Facility Security Code (ISPS Code) in all areas of competence in coordination with the 
concerned authorities and authorities. I am also proud of the trust placed by the senior management 
in me to accompany official delegations and important personalities coming to visit His Excellency 
Sultan Ahmed bin Sulayem, Chairman of PCFC, or have a tour in the ports, and this is itself is 
considered an important and honorable achievement that I am proud of.

What is the biggest challenge you face, and how did you overcome it?

Challenges exist in our lives almost on a daily basis, and I always say that the biggest challenge 
facing a person is challenging himself, whether on a personal or practical level, so I try to simplify 
things in order to find appropriate solutions to overcome and reach the goal with diligence and 
perseverance, with the ability to assume responsibilities.

In light of the responsibilities that fall on your job, what are the most important advantages 
at your work environment?

Since my appointment to the Security Department, I have found support from the team. This has 
helped me to achieve what I am today due to the supportive work environment that helps the 
employee to continue and give his best without stop.

Describe a typical working day.

I start my day by responding to e-mails, meeting with the teamwork, following up on the tasks, and 
taking a security tour of the port, in addition to arranging escorts’ appointments, addressing the 
concerned authorities, and other security matters.

His Highness Sheikh Mohammed bin Rashid Al Maktoum, said: “The race for excellence has 
no finish line”… What would you recommend to the employees of the Corporation through 
this saying?

Who does not want to be distinguished? However, it is important to realize that excellence is a desire 
that constantly grows and develops and does not require supernatural abilities. Excellence is based 
on the individual's ability to harness the capabilities available to him and his surroundings to shine in 
achieving his ambitions and goals. I recommend employees to work on developing their capabilities 
and improving their skills on an ongoing basis and not to be afraid of failure, so we proceed again 
towards success, and let us be sure that there is no place for excellence when he does not work with 
all his energies and does not seek to keep pace with development and enhance his skills.

How do you define success?

The definition of success does not come from a specific thing in particular. Realizing your goal is 
considered a success. Achieving your goals is considered a success. Overcoming the difficulties in 
your life is considered a success. Everyone wishes and strives to be successful in his life, whether 
professional or personal, and there are several factors that help to achieve success, which is a 
continuous and non-stop journey in which we move from one stage to another as we sometimes 
face failures and obstacles, but with strong will and determination, we overcome them in order to 
achieve success.

What are your favorite hobbies? 

Football, reading, traveling.

What wisdom or saying do you believe in? 

I like what His Highness Sheikh Mohammed bin Rashid Al Maktoum, said: "Days taught us, and we 
taught it that the impossible is just a point of view and that there are no limits to excellence in a 
leadership race. A clear vision, strong determination and sincere human beings can make dreams 
come true”.

A final word to the staff of PCFC?

I wish success and good luck for everyone, and always remember that strong determination and 
perseverance lead us to success.
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Talented Employees مـــــــــواهب مـــوظفينــــــا

Through the Lens of Muna Juma Mahkoom, Manager -  Project Safety & Environment بواسطة عدسة منى جمعه محكوم  - مدير سلامة المشاريع والبيئة

Feature قصاصة صحفية

A Healthy Summer: 5 Benefits of Sun Exposure صيف صحي: 5 فوائد لأشعة الشمس

The sun’s rays are heaven’s arrows to earth that bring forth an array of 
either destruction or relaxing mitigation. The damaging elements of the 
sun’s rays are one to consider but we can’t forget the benefits!
Here are 5 benefits of getting the most out of the summer sun:

1.	 The sunlight kills bacteria.
2.	 Sunlight reduces your blood pressure.
3.	 Sun exposure reduces cancer risk.
4.	 Sunlight strengthens your bones.
5.	 Sunlight improves your sleep quality.

أشــعة الشــمس هي ســهام السماء على الأرض التي تعد ســبباً لمجموعة من الأضرار أو مصدراً للاسترخاء. 
يجب تجنب العوامل الضارة لأشــعة الشــمس ولكن في الوقت نفســه لا يمكننا أن ننســى فوائدها!

فيما يلي 5 فوائد لأشــعة الشــمس في فصل الصيف:

	1 ضوء الشــمس يقتل البكتيريا..
	2 ضوء الشــمس يســاعد في تقليل ضغط الدم..
	3 التعرض لأشــعة الشــمس يقلل من مخاطر الإصابة بالسرطان..
	4 ضوء الشــمس يساهم في تقوية العظام..
	5 ضوء الشــمس يساعد في تحسين النوم..
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Our Vision

تعزيــــــــز مكانـــــة دبي كمركـــــــز رائـــــــد مستدام لدعـــــــم القطـــــاع الاقتصادي علــــــــى الــــصعيد الـــــــعالمي.

To sustainably facilitate and promote Dubai as the world’s leading economic sector.

تأسســت  والتــي  إحــدى مؤسســات حكومــة دبي،  الحــرة  والمنطقــة  والجمــارك  المــوانئ  تعــد مؤسســة 
رســميًا في عــام 2001، وتتضمــن عــدداً مــن الكيانــات والســلطات التــي تعمــل تحــت مظلتهــا. وتشــمل هــذه 
الكيانــات جمــارك دبي وســلطة مــوانئ دبي، بالإضافــة إلى دائــرة التخطيــط والتطويــر -تراخيــص، وســلطة 
مدينــة دبي الملاحيــة، ومكتــب الوكيــل الملاحــي للســفن الخشــبية، إلى جانــب إدارة الاســتثمار وإدارة الأمــن.

The Ports, Customs and Free Zone Corporation (PCFC) is one of the government 
organizations under the Dubai government, which was officially established in 2001, 
that includes several entities and authorities operating under its umbrella. These entities 
are Dubai Customs, Dubai Ports Authority, in addition to the Department of Planning 
and Development - Trakhees, the Dubai Maritime City Authority, Marine Agency for 
Wooden Dhows, Investment Department, and Security Department.


